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Poslanci rozšířili možnosti 
použít legální zbraň
Poslanecká sněmovna 
schválila ústavní novelu, 
která je odpovědí na regu-
lační evropskou směrnici. 
Podle části zákonodárců 
jde ale jen o předvolební 
vábničku. Předloha nyní 
míří do Senátu. str. 2

Fond Accolade naroste 
k deseti miliardám
Největší tuzemský hráč 
v průmyslových nemovi-
tostech skupina Accola-
de výrazně roste. Díky 
akvizicím se hodnota 
majetku v jeho portfoliu 
pravděpodobně už na kon-
ci letošního roku dostane 
na hranici 370 milionů eur, 
tedy kolem deseti miliard 
korun.  str. 7

Vyděračský virus vyřadil 
firmy po celém světě
Světové firmy se vzpa-
matovávají z rozsáhlého 
hackerského útoku. Ačkoli 
se vir, kterému se zatím 
přezdívá notPetya, zpočát-
ku jevil jako zcela běžný, 
v průběhu několika hodin 
se rozšířil z Ukrajiny téměř 
do celého světa. str. 8

Krátce

Na černé listině
Betonáž, kterou předvádí 
stát v povolovacích řízeních, 
je extrémně velká, říká 
spolumajitel skupiny  
Accolade Milan Kratina.
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MICHAEL ROMANCOV:

Potkal jsem pána, který ví, 
jak se jmenuju, neví, kdo mě 
platí, ví, co si myslím a po 
válce budu označen za vlasti-
zrádce. Tak a mám to.

twitter.com/e15news

Kdo investuje 
do energetiky 
a vše ostatní, 
co chcete 
o energetice  
vědět, čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.  
V prodeji  
od 12. června.
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ČESKÝ ATOMOVÝ RÉBUS  

KDO INVESTUJE DO ENERGETIKY  

CHYTRÝ DŮM V CHYTRÉM MĚSTĚ

PREMIUM

ENERGIE 

ČESKA

9
772533

711005
0
3

Fo
to

 P
ro

fim
ed

ia
.c

z

Krása je v Česku 
levná

V ceně 
rtěnek je Česko 

na 7. místě s průměrnou 
cenou 600 korun, 

nejdražší jsou podle 
průzkumu v 50 zemích 

světa ve Venezuele 
v přepočtu 

za 26 000 korun.

Česko 
má nejlevnější 

plastickou operaci 
nosu, nabízí ji v průměru 

za 18 000 korun.  
Nejdražší Švýcaři  

si účtují v přepočtu  
184 000 korun.

V Česku 
je 9. nejlevnější 

make-up, v průměru 
za 700 korun, 

v nejdražší Venezuele 
se prodává v přepočtu 

téměř za 300 000 
korun.

V plastice 
prsou jsou 

Češi na 10. místě 
s průměrnou cenou 

62 000 korun. Nejdražší 
je Švýcarsko 

s průměrnou cenou 
245 000 korun.

BYZNYS / str. 6

http://e15.cz/magaziny
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Kritik z davu
Na stránky celosvětových médií se dostala 
facebooková „soutěž krásy“, ve které měly spoře 
oděné maturantky soutěžit o stáž v jaderné 
elektrárně Temelín. Podle dostupných čísel 
o čtenosti měla zpráva úspěch na stránkách 
ruské agentury RIA Novosti. Není divu. PR akce 
elektrárny sice ještě není na úrovni fotografií 
z ruských sociálních sítí, východnímu vkusu se 
ale nepochybně blíží.

Hlavním tématem českého internetu tohoto 
týdne už ale bude něco jiného. Šíří se totiž video 
z Prachatic, kde kampaň Andreje Babiše na-
rušil kolemjdoucí, který lídra hnutí ANO do očí 
kritizoval kvůli dluhopisům nebo čerpání stát-
ních dotací. Prostě normální situace, na kterou 
každý politik při kontaktní kampani musí 
být připraven. Zarážející je spíš to, jak zřídka 
k tomu při Babišových rejsech republikou 
dochází. Obraz lídra hnutí ANO jako poloboha 
se z přihlížejících odvažuje narušit málokdo. 
Babišova reakce požadující po kritikovi daňové 
přiznání každopádně ukazuje, že projevení 
vlastního názoru rozhodně vítané není.

Až na rok může skončit na Filipínách ve vězení 
ten, kdo na veřejných shromážděních nebude 
zpívat národní hymnu s dostatečnou vervou. 
Na začátku týdne schválený zákon zároveň 
zmiňuje možnost pokuty nebo zostuzení 
ve státních novinách. Tak snad se něčeho po-
dobného nedočkáme po volbách i v Česku.

n Poslanecká sněmovna 
schválila ústavní novelu, 
která má být odpovědí 
na regulační evropskou 
směrnici. Podle části zá-
konodárců jde jen o před-
volební vábničku.

Pavel Otto

Legální majitelé pistolí nebo pu-
šek mají mít ústavní právo nosit 
tyto zbraně a v případě potřeby 
je použít při ohrožení země k za-
jištění její bezpečnosti. Počítá 
s tím novela, kterou po téměř 
tříhodinové debatě podpořilo 
139 ze 168 přítomných poslanců. 
Minimálně jich muselo zvednout 
ruku 120, protože šlo o úpravu 
základního zákona. Proti bylo 
jen devět lidovců a členů TOP 09. 
Předloha nyní míří do horní 
komory. Pro její schválení musí 
hlasovat nejméně tři pětiny pří-
tomných senátorů.

Motivem autorů návrhu z řad 
ČSSD, ANO, KSČM a ODS je 

hlavně změna evropské směrnice, 
která zpřísňuje držení zbraní. 
Podle některých názorů se však 
jejich snaha mine účinkem.

Zbraňovou novelu označují její 
podporovatelé za deklaraci důvě-
ry státu v ty, kteří vlastní zbraně 
podle předpisů. „Nechceme 
odzbrojovat vlastní lidi v době, 
kdy se zhoršuje 
bezpečnost,“ 
prohlásil ministr 
vnitra za sociální 
demokracii Milan 
Chovanec. 

Jeho stranic-
ký kolega, šéf 
bezpečnostního 
výboru Roman 
Váňa připomněl, 
že Česko má 
kvalitní zbraňovou 
legislativu, a tedy 
i propracovaný systém získávání 
zbrojních průkazů. „Problém ale 
má EU, snaží se odzbrojit evrop-
ské obyvatelstvo,“ řekl.

Podle Jany Černochové (ODS) 
jde o to dát občanům právo podí-
let se na zajišťování bezpečnosti. 

„Zákaz legální držby zbraní je 
a byl v mnoha případech součástí 
projevu nedemokratických a to-
talitních režimů,“ podotkla.

Z vládních poslanců byl proti 
lidovec Jiří Mihola, který novelu 
označil za nekoncepční. „Tváří 
se jako právo na držení zbraně, 
ve skutečnosti ale zakotvuje 

novou povin-
nost podílet se 
na obraně státu,“ 
míní. Mihola 
varoval před iluzí, 
že použití zbraně 
bude možné 
veřejně s pocitem 
obrany země. 
„Tato iluze může 
dovést mnoho lidí 
před trestní soud,“ 
konstatoval.

Podle místo-
předsedy ústavně-právního vý-
boru Jana Farského (TOP 09) za-
stánci novely nalhávají voličům, 
že Česko přechytračí EU. „Nedo-
sáhneme vůbec ničeho, přestaň-
me používat argument svatého 
boje s EU,“ řekl.  NÁZORY str. 12 

Lidé dostali právo bránit 
zemi vlastními zbraněmi

Protagonisté dne

Milan CHOVANEC

MINISTR VNITRA

Marek POTYSZ

ZAKLADATEL MOJÍ AMBULANCE

Yossi COHEN

ŘEDITEL MOSSADU

Sněmovnou prošla hladce zbraňová 
novela, díky níž dostanou lidé 
možnost použít legálně drženou 
zbraň v případě ohrožení státu. 

str. 2

Rozšiřuje záběr svého zdravotnické-
ho byznysu. Založil novou síť prak-
tických lékařů pro děti Malé zdraví. 
První pobočku otevřel v Ostravě.

str. 7

Tajná služba chce financovat firmy 
vyvíjející nové technologie a způsoby 
řešení napříč obory. Zajistí si tak lepší 
utajení operací služby.

str. 9

Zápisník  
Jana Pavce

„Nechceme od-
zbrojovat vlastní 
lidi v době, kdy se 
zhoršuje bezpeč-
nost,“ prohlásil 
ministr vnitra 
Milan Chovanec.

Pramen MEDIAN

ANO

KSČM

ČSSD

ODS

KDU-STAN

TOP 09

SPD

Piráti

SZ

Svobodní

27,5

15,5

14,0

10,0

9,0

7,5

4,5

3,5

3,0

2,5

Předpokládaná  
volební  
účast

Lubomír 
Zaorálek

Vojtěch 
Filip

Andrej 
Babiš

ANO V ČELE

 Volební model pro volby do Poslanecké sněmovny (v procentech)

VOLBY BY PODLE volebního mo-
delu agentury Median v červnu vyhrálo 

hnutí ANO, které si měsíc po vládní krizi 
polepšilo a vrátilo se ke 27,5 procenta. Druhá 

by skončila KSČM s 15,5 procenta, která poprvé 
v historii modelu předstihla sociální demokracii. Tu by 

volilo 14 procent lidí, tedy stejně jako v květnu. Koalice 
KDU-ČSL a STAN by získala  

devět procent.

58,0 %



n Trik s odhlášením 
registrace k DPH 
a následným novým 
přihlášením už nebu-
de možný. Finanční 
správa totiž bude 
moci nově využívat 
institut nespolehlivé 
osoby.

Arsen Lazarevič

Od prvního července začne 
platit sankční opatření, které 
nově definuje nespolehlivé 
osoby DPH. Umožní finan- 
čnímu úřadu postihnout lidi, 
kteří závažným způsobem 
porušují své povinnosti 
ke správci daně v oblasti daně 
z přidané hodnoty. 

Daňoví poradci se ale 
obávají, že tento institut 
může být ze strany Finanční 
správy aplikován špatně. 
Potvrzují to na příkladech 
u institutu nespolehlivého 
plátce DPH, který použí-
vá stát od roku 2013. „Vím 
o případech, kdy za nespoleh-
livého plátce chtěla Finanční 
správa prohlásit podnikatele, 
který se jen o pár dní zpozdil 
s potvrzením správného 
kontrolního hlášení,“ uvádí 
Michal Hanych ze společnosti 

Simpletax.cz. Podle něj tak 
drobná provinění mohou 
podnikateli způsobit vážné 
problémy a znemožnit mu 
podnikání. 

Zatímco ale institut nespo-
lehlivého plátce bylo možné 
obcházet zrušením regis-
trace k DPH a následným 
založením nové, v případě 
nespolehlivé osoby to již 
nepůjde. „Tento institut smě-
řuje především vůči osobám, 
které se budou snažit pro-
střednictvím nové registrace 
jako plátce DPH vyhnout 
dopadům svého předchozího 
označení za nespolehlivého 
plátce správcem daně, obejít 
tak toto opatření a součas-
ně se zbavit nelichotivého 
označení,“ uvádí Vladimír 
Ambruz, advokát a partner 

Ambruz & Dark Deloitte 
Legal, podle kterého institut 
opět připomene podnika-
telům nutnost pečlivého, 
promyšleného a prokazatel-
ného systému kontroly svých 
partnerů a jejich spolehlivos-
ti dostát daňovým závazkům. 

Hanych vidí nebezpečí 
především v tom, že někteří 
podnikatelé nerozumějí da-
ňové byrokracii a ani rozumět 
nechtějí. „A až budou označe-
ni za nespolehlivé, je pozdě se 
teprve začít bránit,“ uvádí. 

Obranou podle Ambruze, 
který také vidí riziko v mož-
nosti nadužívání tohoto ná-
stroje, tak může být odvolání 
podané do 15 dnů od doruče-
ní rozhodnutí. Takové odvo-
lání má většinou odkladný 
účinek.  Více na FinExpert.cz

Berňák má nový nástroj 
na nespolehlivé plátce DPH
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Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

264737/230 inzerce

PÍSNICKÉ SÍDLIŠTĚ. Do boje za byty v Písnici se na poslední 
chvíli pustil i Lubomír Zaorálek.
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Volební lídr ČSSD Lubomír 
Zaorálek vyčítá ministerstvu 
financí, že se dosud nepři-
hlásilo do soudního sporu, 
který kvůli prodeji bytů 
v pražské Písnici vyvolali 
jejich obyvatelé. O situaci 
jednal s obyvateli i minist-
rem financí Ivanem Pilným 
(ANO). Zaorálek včera vyzval 
Pilného předchůdce a šéfa 
hnutí ANO Andreje Babiše, ať 
situaci vyřeší a ministerstvo 
do sporu vstoupí. Jinak podle 
něj hrozí, že katastrální úřad 
ve čtvrtek převede více než 
sedm set písnických bytů 
původně patřících společnos-
ti ČEZ firmě CIB Rent Písnice 
za 1,3 miliardy korun. 

Místopředseda ČSSD 
Zaorálek je přesvědčen, že 

Babiš má vliv v hnutí ANO 
a nadále i na ministerstvu. 
Podle Zaorálka ministerstvo 
financí odmítlo možnost 
zapojit se do soudního 
řízení jako vedlejší účastník. 
„Podle mého je rozhodující 
moment, že 14. června stát 
dal stanovisko, že se do toho 
nezapojí,“ uvedl. Hrozí podle 
něj, že majetek „odpluje 
do daňových rájů“.

Babiš Zaorálkovu výzvu 
rozhodně odmítl stejně jako 
tvrzení, že situaci zavinilo 
ministerstvo financí: „Hned 
poté, co mě premiér vykopl 
z vlády, získal management 
ČEZ absolutní moc a zavázal 
vládu, že si může dělat úplně 
co chce, a vláda ani MF jim 
nesmí do ničeho mluvit.“ /čtk/

Zaorálek: Finance 
by měly vstoupit 
do sporu v Písnici

Sněmovna schválila úlevy 
ze zveřejňování smluv 
Některé podniky a společnos-
ti s většinovou účastí státu, 
krajů a obcí zřejmě dostanou 
částečnou výjimku z povin-
ného zveřejňování smluv 
v internetovém registru. 
Do evidence by se navíc ne-
vkládaly například smlouvy, 
které se týkají nakládání 
s výbušninami, a kolektivní 
smlouvy. Předpokládá to 
novela zákona, kterou včera 
schválila Sněmovna.

Odbory chtějí další peníze 
pro bezpečnostní sbory
Letos by podle odborů mělo 
dojít k desetiprocentnímu 
zvýšení platů občanských 
zaměstnanců bezpečnostních 

sborů. Požadují také další růst 
platů pro členy bezpečnost-
ních sborů ještě v letošním 
roce. O růstu platů členů 
bezpečnostních sborů roz-
hodla vláda naposledy letos 
v březnu, od července se zvýší 
o deset procent.

Majitelé bytů získají páku 
na neplatiče
Sněmovna možná ještě v sou-
časném složení schválí senát-
ní novelu, která posílí práva 
platících vlastníků bytů vůči 
neplatičům. Společenství 
vlastníků bytů mají získat 
přednostní právo na částečné 
uhrazení pohledávek na sprá-
vu domů po neplatičích. 
Poslanci o novele, kterou 
podpořila vláda, rozhodnou 
v půli července. /čtk/

Krátce

V současné době je podle dat ministerstva financí evidováno celkem 
9530 nespolehlivých plátců DPH. Ministerstvo financí poskytlo 
také klíč, podle kterého zařazuje plátce DPH do této kategorie. 
„Ve vztahu ke kontrolnímu hlášení platí, že za nespolehlivého plátce 
bude prohlášen pouze plátce DPH, který opakovaně nepodá daňové 
přiznání nebo hlášení nebo výpis z evidence pro daňové účely, a to 
v případě, že tato situace nastala alespoň dvakrát v období dvanácti 
po sobě jdoucích kalendářních měsíců,“ uvádí Kateřina Vaidišová, 
tisková mluvčí ministerstva financí.

Nespolehlivých plátců 
je téměř 10 tisíc

http://www.e15.cz/finexpert/setrime/bernak-dostane-bic-na-platce-dph-hrozi-zneuziti-varuji-danovi-poradci-1334322


se rozhodlo, že Jiří Zimola 
na kandidátce nebude,“ míní 
jednička jihočeské sociální 
demokracie Ondřej Veselý.

Kandidátka má momen-
tálně dvě pozice volné. 
Za bývalým starostou Písku 
Veselým zůstává na druhém 
místě náměstek českobu-
dějovického primátora 
Petr Podhola a na třetím 
místostarostka Tábora Olga 
Bastlová.

HEJTMAN, NEBO ZÁKONODÁRCE?
Zmatky provázejí i výběr 
adeptů v ANO. Šéf hnutí Ba-
biš nejprve tvrdil, že na kan-

didátkách nechce kvůli 
kumulaci funkcí 

hejtmany. Nako-
nec budou usi-

lovat o přízeň 
voličů hned 
dva − olomo-
ucký Ladislav 
Okleštěk a mo-

ravskoslezský 
Ivo Vondrák. 

Jenže není jasné, 
co je po případném 

vítězství čeká. Budou si 
muset vybrat, zda zůstanou 
v čele krajů, anebo usednou 
do poslaneckých lavic.

Místo Oklešťka měl pů-
vodně vést olomouckou kan-
didátku předseda poslanců 
ANO Jaroslav Faltýnek. 

Nakonec však bude místo 
ministra Pilného lídrem 
na Vysočině.

V minulé kampani přitom 
Pilný patřil mezi nejvýraz-
nější tváře. V Královéhra-
deckém kraji, kde se v roce 
2013 ucházel o přízeň voličů, 
se však v dubnu vyšvihla 
do čela náměstkyně minist-
ryně pro místní rozvoj Klára 
Dostálová. „Jakmile se prefe-
rence ANO dostaly ke tři-
ceti procentům, objevila se 
spousta lidí, u nichž ambice 
převládají nad zkušenost-
mi,“ komentoval to Pilný.

Přehodnotit plány 
musel i Babiš. Původně 
chtěl ve středních Čechách 
kandidovat z posledního 
místa, začátkem týdne byl 
však potvrzen jako jednička. 
Nechtěl prý, aby to vypadalo, 
že se vyhýbá debatám se svý-
mi rivaly, předsedou TOP 09 
Miroslavem Kalouskem nebo 
šéfem Poslanecké sněmovny 
Janem Hamáčkem (ČSSD). 
Pomáhat vykrývat jejich 
střely má Babišovi z druhé-
ho místa někdejší hokejový 
brankář Milan Hnilička.
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V pražské ČSSD 
trvá

dusno,
proti špičkám Lidového 

domu rebeluje část 
jihočeské buňky.

Pavel 
Otto

Stranu připravil

Přetahovaná skončila. 
Všude až na ČSSD
n Volby do Poslanecké sněmovny budou za necelé čtyři 
měsíce a partaje už mají jasno, koho do nich vyšlou. 
Výběr nebyl snadný. Adeptů bylo někde málo, někde 
moc, leckteré tváře, které na nás před minulými volbami 
shlížely z plakátů, už ve sněmovně určitě neuvidíme.

      Kandidátní soupisky vybraných krajů

Hlavně před volbami do Po-
slanecké sněmovny zabere 
stranám sestavení kandi-
dátních listin hodně času. 
Dát dohromady seznamy 
jmen, která se utkají o posty 
dvou stovek zákonodárců, 
je obtížné ze dvou důvodů. 
V partajích s delší tradicí 
a početnou členskou zá-
kladnou všechny uspokojit 
nelze. Až na disciplinované 
komunisty je proto boj 
o přední místa urputný, 
byť se většinou nepropírá 
veřejně.

Naopak uskupení, která 
jsou ve vrcholné politice krát-
ce, mají problémy s hledáním 
vhodných adeptů. Hnutí ANO 
se to týká už jen zčásti. Z pře-
tahované o volitelná místa 

letos vypadla asi třetina 
z necelé padesátky jeho stá-
vajících poslanců. Mnohdy to 
byli „kluci z plakátu“ minulé 
kampaně jako bývalý novinář 
Martin Komárek. Kandidovat 
už nebude ani nástupce An-
dreje Babiše v čele minister-
stva financí Ivan Pilný. Před 
několika dny řekl, že kvůli 
osobním důvodům odchází 
z aktivní politiky. 

VZPOURA V PRAZE...
Dusno trvá v pražské ČSSD, 
kde šéf buňky ministr zdra-
votnictví Miloslav Ludvík 
v souboji o místo lídra 
těsně podlehl novopečenému 
místopředsedovi socialistů 
radnímu Petru Dolínkovi. 
Někteří straníci volbu na-
padli kvůli porušení pravidel. 
Hlasování bylo podle nich 
příliš složité, takže více než 
stovka lístků skončila v koši.

Ludvík, který z kandidát-
ky zcela vypadl, tvrdí, že 
vzpouru neinicioval. „Jde 
to mimo mě. Stížnost míří 

na počítání preferenčních 
hlasů, a ne na hlasování 
o lídrovi,“ uvedl.

... REZIGNAČNÍ  
EPIDEMIE NA JIHU ČECH
Proti špičkám Lidové-
ho domu rebeluje i část 
jihočeské buňky. Důvo-
dem je vyškrtnutí 
exhejtmana 
Jiřího Zimoly 
z posledního 
22. místa 
kandidátky. 
Nejprve 
rezignovalo 
pět lidí včet-
ně lídra, sta-
rosty Jindři-
chova Hradce 
Stanislava Mrvky. 
Také nová hejtmanka 
Ivana Stráská si kandidatu-
ru rozmyslela. Na začátku 
týdne je pak následovali 
další čtyři kolegové. 

„Připadá mi to jako pod-
kopávání ČSSD. Ti, co chtěli, 
to mohli udělat hned, když 

Fo
to

 P
ro

fim
ed

ia
.c

z

2017

VOLEBNÍ  
ROK



www.E15.cz | 5 |

Tvrdé střety čekají hlavně 
střední Čechy a Prahu

V některých regionech budou předvolební 
debaty zvlášť vyhrocené. Zcela jistě čekají 
voliče ve Středočeském kraji mezi šéfem ANO 
Andrejem Babišem a lídrem TOP 09 Miroslavem 
Kalouskem. Pozadu nezůstane ani předseda 
Poslanecké sněmovny Jan Hamáček (ČSSD) nebo 
ekonomický expert ODS Jan Skopeček.

Sledovaný bude i zápas o hlavní město. Barvy 
socialistů má hájit radní Petr Dolínek, ANO 
zkušenější ministr obrany Martin Stropnický. 
TOP 09 opět nasadí Karla Schwarzenberga, 
tentokrát už jako čestného předsedu. Navíc 
z dolních pater kandidátky posílí naděje TOP 09 
dvacetiletý radní z Teplic Dominik Feri. Vybral 
si poslední místo na kandidátce a doufá, že ho 
mladí voliči vykroužkují nahoru. Za koalici KDU-
ČSL se Starosty a nezávislými mu bude čelit jeho 
bývalý spojenec Petr Gazdík. Občanští demokraté 
vysílají starostku Prahy 2 Janu Černochovou.

Na Ústecku se pak chystá duel ministra 
životního prostředí Richarda Brabce (ANO) 
s ostříleným matadorem Jaroslavem Foldynou 
(ČSSD). 

      Kandidátní soupisky vybraných krajů

● Praha
ČSSD Petr Dolínek, pražský radní

ANO Martin Stropnický, ministr obrany a poslanec

KDU-ČSL/STAN Petr Gazdík, místopředseda PS 

ODS Jana Černochová, poslankyně a starostka Prahy 2

TOP 09 Karel Schwarzenberg, poslanec

KSČM Marta Semelová, poslankyně a pražská zastupitelka

● Středočeský kraj
ČSSD Jan Hamáček, předseda PS a zastupitel Mladé Boleslavi

ANO Andrej Babiš, poslanec

KDU-ČSL/STAN Vít Rakušan, starosta Kolína a krajský zastupitel

ODS Jan Skopeček, poslanec a krajský zastupitel

TOP 09 Miroslav Kalousek, poslanec

KSČM Stanislav Grospič, poslanec

Plzeňský kraj ●
ČSSD Milan Chovanec, ministr vnitra a poslanec

ANO Karla Šlechtová, ministryně pro místní rozvoj

KDU-ČSL/STAN Michaela Opltová,  
starostka Kozolup

ODS Ilona Mauritzová,  
rektorka Západočeské univerzity

TOP 09 Marek Ženíšek, poslanec

KSČM Jiří Valenta, poslanec

Jihočeský kraj ●
ČSSD Ondřej Veselý, zastupitel Písku

ANO Radka Maxová, poslankyně a krajská zastupitelka

KDU-ČSL/STAN Jan Bartošek, 
místopředseda PS a krajský zastupitel

ODS Jan Zahradník, poslanec a krajský zastupitel

TOP 09 Pavel Klíma, zastupitel Malšic

KSČM Vojtěch Filip,  
místopředseda PS a zastupitel Českých Budějovic

Královéhradecký kraj ●
ČSSD Jan Birke,  
poslanec, krajský zastupitel 
a starosta Náchoda

ANO Klára Dostálová, 
náměstkyně ministryně pro místní 
rozvoj

KDU-ČSL/STAN  
Pavel Bělobrádek, místopředseda 
vlády a poslanec

ODS Ivan Adamec,  
poslanec, krajský zastupitel 
a starosta Trutnova 

TOP 09 Leoš Heger,  
poslanec a krajský zastupitel

KSČM Zdeněk Ondráček,  
poslanec a krajský zastupitel

Jihomoravský kraj ●
ČSSD Bohuslav Sobotka, předseda vlády a poslanec

ANO Taťána Malá, krajská zastupitelka a náměstkyně hejtmana

KDU-ČSL/STAN Jiří Mihola, poslanec

ODS Petr Fiala, poslanec

TOP 09 Vlastimil Válek, krajský zastupitel

KSČM Ivo Pojezdný, poslanec

Moravskoslezský kraj ●
ČSSD Lubomír Zaorálek, ministr zahraničí a poslanec

ANO Ivo Vondrák, hejtman

KDU-ČSL/STAN Pavla Golasowská, poslankyně a zastupitelka Třince

ODS Zbyněk Stanjura, poslanec a krajský zastupitel

TOP 09 Herbert Pavera, poslanec a starosta Bolatic

KSČM Leo Luzar, poslanec
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n Průzkum 2017 Beau-
ty Price Index, jenž 
porovnává dostupnost 
kosmetických produk-
tů a služeb v padesáti 
zemích, přiřadil Česku 
šestou příčku. Tuzem-
sko se tak řadí mezi 
země jako Vietnam, 
Thajsko či Egypt, a to 
zejména díky levné es-
tetické chirurgii. 

Aneta Ščotková

Česká republika má šestou 
nejlevnější nabídku kosme-
tických produktů a procedur 
z průzkumu 2017 Beauty 
Price Index, který si dala 
zpracovat latinskoameric-
ká společnost Linio.com. 

Levněji lze tyto produkty 
a procedury pořídit už jen 
ve Vietnamu, Indii, JAR, 
Thajsku a Egyptě. Za Českem 
naopak zůstaly země jako 
Kolumbie, Panama, Malajsie 
či Mexiko. Slovensko nebylo 
do výzkumu zahrnuto. 

Jako celkově nejlevnější 
zemí v oblasti kosmetické 
nabídky odhalil výzkum  
Vietnam, nejdražší paradox-
ně Venezuelu, která se do-
konce umístila až za Švýcar-
skem, Norskem a Dánskem. 
Zdůvodňuje se to inflační 
krizí v zemi a přechodem 
od venezuelského bolívaru 
na americký dolar. 

Vysoké umístění Česka 
ovlivnily zejména nízké ceny 
plastické estetické chirurgie. 
Například rhinoplastika, 
tedy plastická operace nosu, 
vychází v Česku nejlevněji ze 
všech zkoumaných zemí. Její 

průměrná cena se pohybuje 
kolem osmnácti tisíc  korun. 
Pro porovnání nejdražší rhi-
noplastiku nabízí Švýcarsko 
za zhruba 184 tisíc korun. 
V plastice prsou se Česko 
umístilo na desátém místě 
s průměrnou cenou 
za výkon 62 tisíc 
korun. 

Podle před-
sedy Společ-
nosti estetické 
a laserové 
medicíny České 
lékařské společ-
nosti Ja- 
na Evangelisty 
Purkyně Romana 
Šmuclera nejsou však 
údaje zcela přesné. Index prý 
v České republice zohledňu-
je pouze ceny za samotný 
výkon, zatímco v případě 
některých zemí zahrnuje 
anestezii, hospitalizaci, léky 

i další položky. Ceny estetické 
chirurgie v Česku jsou však 
podle Šmuclera skutečně 
nízké. „Jakousi obchodní 
neobratností u nás vznik-
ly mimořádně nízké ceny 

za plastickou chirurgii. 
Bohužel se to od-

ráží na vyšším 
tempu práce, 

řada lékařů 
má úvazky 
na několi-
ka praco-
vištích,“ 

připomíná. 
„Tím, jak jsou 

výkony levné, 
nelze nabídnout 

vysoce kvalitní servis 
kolem, a tak se dále ztrácí 
bonitní klientela,“ dodává 
Šmucler. 

Zmíněný trend však nelze 
vztahovat na estetickou chi-
rurgii v Česku obecně. „Máme 

tady řadu lékařů, za kterými 
jezdí i cizinci kvůli kvalitě 
a jménu. Jezdí zejména bohatí 
pacienti ze zemí bývalého 
Sovětského svazu a třeba 
arabských zemí. A pak je také 
mnoho lékařů, kteří ošetřují 
cizince velmi levně, obvykle 
i levněji než Čechy. To jsou 
ti, kteří mají méně zájemců,“ 
říká Šmucler, který je rovněž 
majitelem Kliniky estetické 
medicíny Asklepion v Praze. 
Rozdíly v cenách jednotlivých 
chirurgů jsou tak často prý 
i čtyřnásobné. 

Beauty Price Index zkou-
mal ceny ve třech katego-
riích: kosmetické služby, 
kosmetické procedury a kos-
metické produkty. Ve druhé 
polovině žebříčku se Česká 
republika umístila pouze 
s procedurou brazilského 
vosku (28. místo) a cenou 
očních stínů (29. místo). 

Česko, země levné kosmetiky 
a estetické chirurgie 

Plastika nosu  
vychází v Česku vůbec 

nejlevněji – průměrně na

18
tisíc korun.
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*z padesáti zemí od nejlevnějších položek po nejdražší, ceny platí od 15. května. Pramen 2017 Beauty Price Index

Realitní skupina Cimex 
musela kvůli napadení svých 
firem prostřednictvím patrně  
neoprávněných změn v ob-
chodním rejstříku pozastavit 
rozvojové, akviziční a deve-
loperské aktivity. Prvním 
malým vítězstvím holdingu 

miliardáře Petra Lukeše je, že 
Krajský soud v Ústí nad La-
bem vydal předběžné opatře-
ní, jež má zamezit neoprávně-
nému nakládání s majetkem. 
Podporu vyjadřují i banky. 
„Škody přímé i v podobě 
ušlého zisku každým dnem 

prudce rostou a budeme je 
po pachatelích velmi tvrdě 
vymáhat. Přijali jsme i taková 
opatření, která nezasahují 
běžný provoz žádné z dotče-
ných společnosti. Cimex vždy 
dostál svým závazkům a je to 
i nadále jedna z naprostých 
priorit,“ uvedl ředitel vnitř-
ních záležitostí Cimexu Pavel 
Šťastný. 

Jak již deník E15 informo-
val, papírovým vlastníkem ne-
movitostí za miliardy se přes 

ovládnutí firem, ve kterých 
jsou zaparkované, stal Viktor 
Chlup ze severočeského 
Lučního Chvojna. Dostavil se 
k notáři s pravděpodobně fa-
lešnými dokumenty. Následně 
se zápisy v obchodním rejstří-
ku změnily v jeho prospěch. 

Za skupinu Cimex se 
postavily banky, s nimiž 
spolupracuje. „Jsme zděšeni 
nynějším bezprecedent-
ním podvodným útokem 
na skupinu Cimex a osoby 

v pozicích jejích statutárních 
orgánů, kterou chápeme jako 
útok na samotnou podsta-
tu svobodného podnikání 
v České republice a na všech-
ny podnikatelské subjekty 
v zemi,“ napsal šéf tuzemské 
části Oberbank Robert Po-
korný. Podporu generálnímu 
řediteli Cimexu Miroslavu 
Kosnarovi vyjádřila rovněž 
Raiffeisenbank, která s Cime-
xem úzce spolupracuje. /dnv/ 
Více E15.cz

Napadená skupina Cimex sčítá škody
n Banky se postavily za společnost Cimex, jíž 
někdo zkouší přes obchodní rejstřík sebrat 
nemovitosti. Podnik musel zastavit rozvojové 
projekty, ale provozně funguje. 

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/napadena-skupina-cimex-scita-skody-nekdo-ji-zkousi-sebrat-reality-za-miliardy-1334314
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n Industriální nemo-
vitosti typu skladů 
nebo výrobních hal 
stále poskytují vyš-
ší výnosy než jiné 
reality. Český fond 
Accolade díky tomu 
nastartoval výraznou 
expanzi. 

Daniel Novák

Největší tuzemský hráč 
v průmyslových nemovitos-
tech, skupina Accolade, vý-
razně roste. Díky akvizicím 
se hodnota majetku v jeho 
portfoliu pravděpodobně 
už na konci letošního roku 
dostane na hranici 370 mi-
lionů eur, tedy kolem deseti 
miliard korun.  

Fond aktuálně drží 
nemovitosti za 156 milionů 
eur. Převedeno do hmoty 
to znamená 243 tisíc metrů 
čtverečních pronajímatel-
ných ploch. Z jejich proná-
jmu fond ročně inkasuje přes 
jedenáct milionů eur. „Před-
poklad je, že na konci roku 

budeme atakovat 450 až 
500 tisíc metrů čtvereč-
ních. Na nájmech to pro 
fond bude ročně znamenat 
jedenadvacet až dvaadvacet 
milionů eur,“ řekl deníku E15 
spolumajitel Accolade Milan 
Kratina. 

Hlavně od českých inves-
torů dosud fond ze skupiny 
vybral 1,6 miliardy korun. 
Do konce roku to má 
být hodně přes 
dvě miliardy. 
S fondem 
investuje své 
soukromé 
peníze napří-
klad spoluma-
jitel realitní 
kanceláře 
Svoboda  
& Williams Prokop 
Svoboda, bývalý 
partner advokátní kanceláře 
Havel, Holásek & Partners 
Jan Holásek nebo auditor 
a bankéř Michal Petrman.  

Kratina z Accolade nevy-
lučuje, že v budoucnu posílí 
také o velké institucionální 
investory. Doba však podle 
něj ještě nenazrála. „Bavit se 

s institucionálními investory 
je další cesta rozvoje, ale už 
na to potřebujete určitou 
velikost,“ dodal byznysmen. 

Accolade vybudovala velké 
průmyslové parky zvláště 
v západních Čechách, působí 
rovněž kolem automobilky 
Škoda Auto ve východočes-
kých Kvasinách. Rozsáhlou 

expanzi odstartoval hol-
ding též v Polsku.

Skupina 
Accolade je 

nejvýrazněj-
ším českým 
zástupcem 
v byznysu se 
sklady a prů-
myslovými 

halami. Letos 
na trh razantně 

vkročil také nový 
český fond Arete 

Invest. Do konce roku se má 
hodnota jeho majetku posu-
nout na 120 milionů eur. 

V branži z čistě českých 
firem působí ještě D+D Real 
podnikatele Petra Dědka. 
Jeho byznys v industriálu 
se soustředí hlavně kolem 
Mladé Boleslavi. 

Fond Accolade 
naroste k deseti 
miliardám

Skupina  
Accolade drží  

nemovitosti za 

156
milionů eur.

n Síti praktických lé-
kařů Moje ambulance 
se daří, její zakladatel 
Marek Potysz začal 
budovat nový projekt.

Adéla Čabanová
 

Skupina Moje ambulance 
zvýšila loni obrat o deset 
procent na téměř 232 mi- 
lionů korun. Roste jí také 
hrubý zisk, loni dosáhl 
55,5 milionu korun. „V mi-
nulém roce 
jsme rozšířili 
síť pobo-
ček o další 
ambulanci 
a meziročně 
vzrostl počet 
klientů o šest 
procent,“ 
uvádí Petra 
Kárová, ře-
ditelka Mojí 
ambulance. 

Letos hodlá 
firma otevřít dvě nové 
ordinace. V současnosti 
má 22 poboček ve třinácti 
městech. „Co se týče počtu 
klientů, chtěli bychom v ho-
rizontu dvou let dosáhnout 
plánovaného počtu dvou 
set tisíc,“ uvádí Kárová.

V Praze Moje ambulance 
nedávno vstoupila do pré-
miové péče za příplatek 
díky službě Moje ambulan-
ce Gold. Ta je určená zejmé-
na pro stávající klienty jako 
rozšíření služeb. 

Zakladatel Mojí ambulan-
ce, bývalý manažer Agelu 
Marek Potysz, zároveň 
rozšiřuje záběr svého 
zdravotnického byznysu. 
Založil novou síť praktic-
kých lékařů pro děti Malé 
zdraví. První pobočku ote-
vřel v centru Ostravy. Hned 
po letních prázdninách se 
má otevírat další ordinace, 
a to v Ostravě Porubě. 

„Záleží na tom, jak rychle 
půjdou stavební práce,“ 
uvádí Marcel Kotásek z ve-
dení Malého zdraví. „Stavba 

bude zahrno-
vat také úpra-
vy hned 
vedle stojící 
pobočky Mojí 
ambulance 
tak, aby byly 
obě logicky 
přístupny ce-
lým rodinám. 
O takové úzké 
propojení se 
budeme sna-
žit ve všech 

městech, kde poskytuje péči 
Moje ambulance,“ dodává 
Kotásek. Následovat bude 
pobočka Malého zdraví 
v Praze a Opavě v prvním 
čtvrtletí příštího roku.

Když před deseti lety 
začal Potysz svůj lékařský 
řetězec budovat, sklidil 
kritiku lékařské komory 
a profesních sdružení. 
Podle jejich představite-
lů je výkon této profese 
v zaměstnaneckém poměru 
v síti příliš neosobní. 

Nový lékařský 
řetězec cílí na děti

Letos hodlá 
firma otevřít dvě 
nové ordinace. 
V současnosti 
má 22 poboček 
ve třinácti 
městech.

ÚSPĚŠNÝ CHEB. Skupině Accolade se podařilo v Chebu vybudovat jednu z největších středoevrop-
ských průmyslových zón.  

Fo
to

 č
tk

Pekárny Penam  
se vrátily k zisku
Tržby pekárenské společ-
nosti Penam z Rosic loni 
klesly o procento na 3,5 mi- 
liardy korun, ale hospo-
daření se vrátilo k zisku 
– provozní zisk byl vyšší 
než předloni. Firma patří 
do holdingu Agrofert. 

ČSOB bude na poštách 
dalších deset let 
Zástupci České pošty 
a ČSOB podepsali smlouvu 
o poskytování bankovních 
a pojišťovacích služeb 

na poštách na dalších deset 
let. Výnosy pošty z finanč-
ních služeb, jež dosud činily 
zhruba 1,5 miliardy korun 
ročně, by se během deseti 
let měly zvýšit o patnáct  
procent. 

ČEB půjčí Ukrajincům  
na české výrobky
Česká exportní banka půjčí 
ukrajinské straně třicet 
milionů korun na koupi 
výrobků Škody JS, které 
by měly pomoci zvyšování 
bezpečnostních standardů 
ukrajinské jaderné elektrár-
ny Záporožská. /čtk/

Krátce
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n Vyděračský soft-
ware se rozšířil 
z Ukrajiny a vyřadil 
několik firem po ce-
lém světě.

Michal Tomeš

Světové firmy se vzpamato-
vávají z rozsáhlého hacker-
ského útoku. Ačkoliv se nej-
novější ransomwarový vir, 
kterému se zatím přezdívá 
notPetya, zpočátku jevil jako 
zcela běžný a nikterak výji-
mečný, v průběhu několika 
hodin se rozšířil z Ukrajiny 
téměř do celého světa. Zasá-
hl státní instituce, elektrár-
ny i nadnárodní korporace, 
které kvůli němu ve středu 
musely omezit provoz. 

Mezi nejvíce zasažené 
země patří podle bezpeč-
nostní firmy Eset také Česko, 
kde útok napadl systémy 
francouzské společnosti 
Saint-Gobain, která však 
nemusela nijak přerušit 
výrobu. 

Radek Holý z Národní-
ho bezpečnostního úřadu 
potvrdil, že naštěstí nebyly 
napadeny státní úřady ani 
firmy důležité pro chod 
státu. Podle odborníků 

z organizace Talos se útok 
rozšířil podvodnou aktuali-
zací ukrajinského účetního 
systému M.E.Doc. Firma 
odmítla jakékoliv obvinění, 
nicméně útoku nezabránila, 
a tak se mohl pohodlně šířit 
dál. Z většiny zasáhl systémy 
na Ukrajině, například tamní 
centrální banku, letiště 
Boryspol nebo elektrárnu 
v Černobylu, která musela 
přejít na zvláštní režim. 

Větší dopad však měl útok 
například na dánskou rej-
dařskou společnost Maersk, 
jejíž počítače virus infikoval 
právě skrze ukrajinskou 
pobočku. Společnost musela 
zastavit přijímání veške-
rých objednávek. Problémy 

program způsobil také mimo 
Evropu, výrobu zastavila na-
příklad továrna na čokoládu 
v Tasmánii.

Nejnovější ransomwarový 
útok je již druhým za po-
slední dva měsíce. Infikoval 
počítače se zastaralou verzí 
systému Windows, ochranu 
před škodlivým softwarem 
Microsoft poskytl v rámci 
dřívější aktualizace. 

Poškozeným počítačům 
škodlivý software zablokoval 
přístup k veškerým soubo-
rům a informacím, které měl 
pak za platbu v bitcoinech 
uživatelům znovu rozšifro-
vat. Na vzniklou situaci však 
zareagoval také provozovatel 
e-mailu, kam se měly platby 
zasílat, a danou adresu za-
blokoval. Tím útočníci přišli 
o příjmy z „výkupného“. 

„Napadeným uživatelům 
bych doporučil soustředit 
se na dešifrování souborů,“ 
říká IT expert Miroslav Wolf 
ze společnosti Gordic. Podle 
něj je základní ochranou 
před ransomwarem pravi-
delné zálohování dat, která 
uživatel obnoví v případě 
zašifrování těch původních. 

Podle některých expertů 
měl nový útok spíše šířit 
chaos a škodit než vybírat 
výkupné.

Vyděračský virus 
řádí mezi firmami

Francouzské odbory chystají stávku

Radikální francouzská odborová organizace CGT vyhlá-
sila na 12. září stávku. Chce tak protestovat proti plánům 
nové vlády na reformu pracovního trhu.   

Soros: Na brexit nedojde

Americký miliardář a filantrop George Soros doufá, že 
odchod Británie z Evropské unie se neuskuteční, protože 
by na něm tratily obě strany. Britové podle něj ale ještě 
mohou své rozhodnutí změnit. Uvedl to ve vydání fran-
couzského listu Le Figaro. Více E15.cz

EU prodloužila hospodářské sankce vůči Rusku

Rada Evropské unie prodloužila sankce uvalené na Rusko 
kvůli ukrajinské krizi. Postihy spjaté s prosazením míro-
vých dohod z Minsku tak budou platit nejméně do konce 
ledna 2018.

Evropa a Kanada letos zvýší obranné výdaje

Obranné výdaje evropských členů NATO a Kanady v le-
tošním roce vzrostou o 4,3 procenta. Potvrdil to generální 
tajemník aliance Jens Stoltenberg. Tři roky rostoucích 
obranných výdajů Evropy a Kanady podle něj představují 
dodatečných 46 miliard dolarů. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,565

Čína 1 3,404

Dánsko 1 3,540

EMU 1 26,325

Chorvatsko 1 3,552

Japonsko 100 20,642

Kanada 1 17,682

Maďarsko 100 8,504

Norsko 1 2,742

Polsko 1 6,212

Rusko 100 38,771

Švédsko 1 2,692

Švýcarsko 1 24,120

Turecko 1 6,568

USA 1 23,141

Velká Británie 1 29,737

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 28. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 94,55   -2,63 % 

ČEZ 402,10   -0,47 % 

Erste Bank 860,90   1,95 % 

Fortuna 136,00   0,74 % 

Kofola 428,90   -0,23 % 

KB 915,90   0,32 % 

Moneta 75,50   -1,18 % 

O2 CR 282,30   0,18 % 

Pegas 927,00   -1,07 % 

Philip Mor. ČR 14 800,00   0,17% 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 283,80   -0,28 % 

VIG 644,40   -0,86 % 

Celkový objem (v tisících korun) 568 530

Akcie na pražské burze 28. 6. 2017 

Prahu 
do každého 
portfolia
Pražský akciový parket kon-
čí první polovinu letošního 
roku se ziskem téměř šesti 
procent. V porovnání se 
západoevropskými indexy 
jde o podobnou výkonnost, 
nicméně v souboji regio-
nálních trhů jednoznačně 
propadl. 

Druhá polovina roku by 
však mohla přinést pražské 
burze růst až o sedm pro-
cent a index PX by se tak 
mohl přehoupnout zpět přes 
hranici jednoho tisíce bodů. 
Za rok by si mohli investoři 
sázející na pražské tituly 
přijít až na téměř 15 pro-
cent, zahrneme-li do výkon-
nosti odhadovaný více než 
pětiprocentní dividendový 
výnos. 

Mezi nejatraktivnější titu-
ly obchodované na pražské 
burze řadíme akcie bankov-
ních a pojišťovacích domů. 
Nákupní doporučení držíme 

pro všechny finanční akcie 
s výjimkou Komerční banky, 
kterou z regulatorních důvo-
dů nepokrýváme. Z nich má 
dle nás největší potenciál 
nejmladší člen burzovní 
rodiny, Moneta Money Bank, 
jejíž akcie by mohly vlastní-
kům přinést i s dividendou 
více než 35procentní výnos. 

Společným jmenova-
telem pro všechny akcie 
finančních společností jsou 
očekávané rostoucí úrokové 
sazby. Bankám by měla díky 
ekonomickému růstu pomo-
ci vysoká úvěrovanost eko-
nomiky, pojišťovně VIG pak 
snaha soukromých subjektů 
chránit svůj majetek více 
v době hospodářské expan-
ze. Kupovat doporučujeme 
i akcie mediální společnosti 
CME, jejíž ziskovost podpo-
ruje v současnosti výrazně 
rostoucí trh s televizní re-
klamou, snižující se úrokové 
náklady a obecně zlepšující 
se finanční profil firmy.

Akcie ostatních společ-
ností námi pokrývaných 
doporučujeme držet. Dů-
vodem je, že buď nevidíme 
aktuálně pro akcie nový 
rostoucí impulz, anebo ak-
cie v nedávné době dosáhly 
našich cílových cen.

Autor je analytikem Komerční banky

Akcie, měny & názory

Miroslav Frayer

• Maersk (rejdařství)

• BNP Paribas (reality)

• Cadbury (potravinářský 
průmysl)

• Rosněfť (petrolejářský průmysl)

• Saint-Gobain (stavebnictví)

• DLA Piper (právní služby)

• Merck (farmacie)

• TNT (logistika)

Koho útok  
hackerů postihl



n V dokumentu TTIP 
je podle amerického 
prezidenta Donalda 
Trumpa jen málo 
bodů, které by byly 
problematické.

Spojené státy nechtějí 
odstoupit od uzavření 
dohody o volném obchodu 
s Evropskou unií, prohlásil 
americký ministr obchodu 
Wilbur Ross. Vyjednávání 
o rozsáhlé smlouvě známé 
jako Transatlantické obchod-
ní a investiční partnerství 
(TTIP) bylo přitom přerušeno 
s příchodem Donalda Trumpa 
do Bílého domu, protože nový 
prezident ji ostře kritizoval.

„Měli bychom mít dohodu 
o volném obchodu,“ řekl Ross 
prostřednictvím internetové-
ho videopřenosu na konferen-
ci, která se konala v Berlíně 

v přítomnosti německé kanc-
léřky Angely Merkelové. USA 
podle Rosse „učinily vědomé 
rozhodnutí neodstupovat 
z TTIP“. 

Ministr upozornil na mini-
mum obchodních sporů mezi 
USA a evropskými státy, což 
ukazuje, že je taková dohoda 
uskutečnitelná. Podle Rosse 
vidí Trumpova vláda jen 
málo bodů ve vyjednávaném 
dokumentu, u nichž nebude 
dosaženo shody. Nesdělil 
ale, kdy by rozhovory mohly 
opět začít. Merkelová v první 
reakci vyzvala k obnovení 
vyjednávání o dohodě.

Hůře dopadla obchodní do-
hoda dvanácti tichomořských 
zemí, kterou Kongres USA 
nestihl ratifikovat. Trump 
exekutivní příkaz o odchodu 
Spojených států z Transpa-
cifického partnerství (TPP) 
podepsal krátce po složení 
prezidentské přísahy. /čtk/

Obchodní dohoda mezi 
EU a USA  ještě žije
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 PŘIPRAVTE SE NA SEZÓNU
S GRILOVACÍM

SPECIÁLEM ČASOPISU
F.O.O.D.

SPECIÁL

OBJEDNÁVEJTE

I PŘES
SMS

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
GRIL mezera JMÉNO mezera PŘÍJMENÍ mezera ADRESA mezera MĚSTO mezera PSČ

Příklad: GRIL Jan Novak Prubezna 233 Olomouc 77900
Cena každé přijaté SMS je 39 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST a. s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,
mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz

VÍCE NEŽ 50 RECEPTŮ A TIPŮ 
NA LETNÍ GRILOVÁNÍ

902 11

PRÁVĚV PRODEJI JEN ZA
39 KČ

272123/29 inzerce

EXTRAVAGANTNÍ BUDOVA Muzea vypravěčského umění 
pod kuratelou režiséra George Lucase vznikne vedle Losange-
leského Kolosea. Městští radní vznik budovy za 1,5 miliardy 
dolarů schválili jednoznačným hlasováním 14 : 0. 

MUZEUM
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Mossad založil 
vlastní seed 
fond
Izraelská tajná služba 
Mossad chce financovat 
společnosti, které pro ni 
budou rozvíjet nové techno-
logie. Fond služby s názvem 
Libertad nabízí domácím 
i zahraničním společnostem 
v přepočtu 13 milionů korun 
za projekt, který přijde 
s novátorským řešením 
problémů.

Mossad podle vládního 
prohlášení stojí o nové 
postupy v různých obo-
rech, například v robotice, 
miniaturizaci nebo šifrování 
a sběru informací z doku-
mentů. Chce také zajistit 
lepší utajení svých operací. 
Postup Mossadu není no-
vinkou. Americká Ústřední 
zpravodajská služba (CIA) 
v roce 1999 zřídila neziskový 
investiční fond zaměřený 
na urychlení rozvoje nových 
technologií pro americké 
tajné služby. /čtk/
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Česko se dostává  
na černou listinu investorů

Daniel Novák

 Patříte mezi nejmladší 
české byznysmeny v reali-
tách. Kde jste vzal počáteč-
ní kapitál?  
Musel jsem obchodní model 
vymyslet tak, abych peníze 
nepoužíval. Napadlo mě, že 
obejdu vlastníky, zajistím 
si smluvně pozemky za sto 
milionů, seženu územní roz-
hodnutí a stavební povolení, 
prodám koncovým uživate-
lům nebo velkým develope-
rům a zaplatím původním 
majitelům. Záhy jsem však 
vymyslel strukturu, která 
by připravovala pozemky 
a současně vlastnila budoucí 
haly. 
 

 Pak jste ale se společní-
kem firmu rozdělili. Proč?
Již první investoři řekli, že 
chtějí vlastnit a nechtějí nést 
žádná rizika developera spo-
jená se stavěním. V tu chvíli 
se Accolade rozdělil do dvou 
větví. Jedna spolupracuje s fir-
mou Panattoni development, 
druhá je čistým výnosovým 
fondem, který inkasuje nájmy 
od velkých nájemců. 
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n Českých byznysmenů je 
v průmyslových nemovitostech 
jako šafránu. Jedním z největších je 
spolumajitel skupiny Accolade Milan 
Kratina. „Oslovujeme kapitány českého 
průmyslu nebo úspěšné kluky z IT,“ 
popisuje podnikatel skladbu investorů 
ve fondu Accolade. Kapitál do něho 
vkládají již i čeští miliardáři.  

 Z jakého důvodu jste se 
spojili s Panattoni?   
To je náš developer, staví 
i pro další fondy. Accolade 
nachystá pozemky a peníze. 
Panattoni je ten, kdo přivádí 
klienta a stará se o výstavbu. 
My následně halu vložíme 
do našeho fondu. 

 Kdo s vámi investuje?
Když jsme v roce 2014 dávali 
dohromady kapitál na prv-
ní nemovitost, kterou byla 
továrna výrobce zámků Assa 
Abloy v Týništi nad Orli-
cí, cílili jsme na investory 
s dvěma až deseti miliony 
korun. Typově to byli na-
příklad partneři velkých 
poradenských společností 
a advokátních kanceláří, 
malí a střední byznysmeni 
s volnými penězi. Již o rok 
později jsme vybírali řádově 
více, takže nám naskočil jiný 
typ investorů. Zčásti to už 
byli čeští miliardáři. 

 Kdo dal do Accolade 
nejvíce peněz?
Accolade má v současnosti 
kolem dvou set investo-
rů. Největší vklady jsou 
ve stovkách milionů korun. 
Jména sdělit nemohu. 
Oslovujeme však například 
kapitány českého průmyslu 
nebo úspěšné kluky z IT. 
Obecně lidi, kteří s nemovi-
tostmi nemají moc společ-
ného.    

 Jak kapitál sháníte?
Velkou část investorů jsme 
oslovili sami. Nyní však vy- 
užíváme i sítě. Spolupracuje-
me například se společností 

 Věřím, že se 
časem dohodneme 
s některými bankami 
ve střední Evropě, 
které pak ve svých 
portfoliích budou 
prodávat Accolade.
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Působil 
v letech 
2007 až 
2010 ve státní 
agentuře 
CzechInvest. 
Po krátkém angažmá 
na ministerstvu pro 
místní rozvoj se přesunul 
do soukromého byznysu. 
Po roce ve službách 
developera skladů VGP založil 
vlastní byznys pod značkou 
Accolade. 

Milan 
Kratina (32)

Conseq. Díky tomu jsme 
schopní získat další stovky 
milionů korun ročně. Conseq 
se tak stane jedním z největ-
ších investorů v Accolade. 

Třetím kanálem, který 
nám v získávání kapitálu 
ještě chybí, je privátní ban-
kovnictví. Věřím tomu, že se 
časem dohodneme s někte-
rými bankami ve střední 
Evropě, které pak ve svých 
portfoliích budou prodávat 
Accolade. Tím bude struk-
tura sbírání peněz v České 
republice vyřešena. 

 Prověřujete původ 
peněz?
Už jsme odmítli spoustu ne-
transparentních peněz. Regu-
lace je velmi přísná, na všech-
no se vyplňují formuláře. 
Navíc ale budujeme fond jako 
gentlemen’s club. Nechtěli 
bychom naše investory, kteří 
se několikrát do roka potkají, 
vystavit situaci, že mezi nimi 
bude někdo, kdo svoje prachy 
ukradl.   

 S velkými institucionál-
ními investory počítáte?
Bavit se s institucionální-
mi investory je další cesta 
rozvoje, ale už na to potře-
bujete určitou velikost. Stále 
chci mít kontrolu nad tím, 
jak se budeme chovat a kam 
půjdeme. Nechci být závislý 
na nikom, kdo nám přinese 
sto milionů eur a za tři roky 
řekne, že chce z fondu odejít. 
Stavíme instituci, která 
chce být ve střední Evropě 
dlouhodobým vlastníkem 
průmyslových nemovitostí. 

 Co vás vlastně do byzny-
su s realitami přivedlo?
Můj prvotní byznys model 
z roku 2011 spočíval v pří-
pravě pozemků pro průmysl. 
Nikdo to nedělal, developeři 
se hlavně soustředili na ob-
sazení prázdných hal, které 
nastavěli ještě před krizí. 
Objevila se díra na trhu, 
protože pozemkům se nikdo 
systematicky nevěnoval.

 Jaká je skladba inves-
torů do průmyslových 
nemovitostí? 
Když se podíváte na struktu-
ru vlastníků průmyslových 
nemovitostí v České republi-
ce, vidíte singapurský státní 
fond, který koupil portfolio 
od Kanaďanů, vidíte norský 
státní fond v kombinaci 
s americkou burzou stejně 
jako peníze západoevrop-
ských důchodců. 

Chtěli jsme proto vytvořit 
infrastrukturu, aby do této 

sféry mohly jít i lokální 
peníze, protože s globálními 
investičními skupinami typu 
Blackstone si český člověk 
pravděpodobně nezain-
vestuje. To mě od začátku 
motivovalo. 

 Proč se český kapitál 
do průmyslových realit 
nepustil dřív?
Je tam hodně překážek. 
Musíte mít nachystané zóny. 
Když jste zaváhali a nemá-
te je, nehrajete. Ve střední 

Evropě by chtěli začít stavět 
noví velcí developeři, ale 
nemají zlatou cihlu připra-
vených pozemků. Převážná 
většina investorů přijde 
do České republiky kvůli 
tomu, že už jejich developer 
má někde lokalitu s územ-
ním rozhodnutím. 

Dalším faktorem je, že 
průmyslové nemovitosti jsou 
hra velkých kluků. V oboru 
jsou extrémně velcí hráči. 
Accolade je mezi nimi trochu 
anomálie. Ale díky tomu, 
že jsme měli nachystané 
pozemky, tak jsme hru mohli 
začít hrát.     

 Je možné ještě v České 
republice najít pozemky 
na nové průmyslové zóny?

Je to poměrně složité. Be-
tonáž, kterou předvádí stát 
a všechny dotčené orgány 
v povolovacích řízeních, 
je extrémně velká. Když to 
srovnám s Polskem nebo 
Německem, tak územní plán 
v České republice nezname-
ná vůbec nic. I když v územ-
ním plánu máte průmys-
lovou zónu, tak vůbec není 
jisté, že tam haly postavíte. 

Povolovací proces je na-
tolik nejistý, že pro některé 
zahraniční investory už je 

Česká republika na černé 
listině. Nevědí, jestli celým 
procesem mohou projít. 
V České republice je to 
bohužel tak, že se dva roky 
plácáte po úřadech a stejně 
nevíte, jak to dopadne.   

 Zhatilo vám to nějaký 
projekt?
Regenerujeme brown-
field v Olomouci. Jsou to 
stará kasárna po sovět-
ské armádě, území jsme 
vyčistili od ekologických 
zátěží. Přístup úředníků 
je však naprosto žalostný. 
Nedodržují zákonné lhůty, 
vydávají nejednoznačná 
stanoviska. Pro Olomouc 
je to přitom velká šance. Je 
to univerzitní město, takže 

tam může přijít někdo 
velmi zajímavý.  

 Nebude to nakonec 
důvod, proč třeba vaše plá-
novaná expanze neklapne?
Je to jeden z hlavních důvo-
dů, proč se díváme ohledně 
akvizic a výstavby i na sou-
sední země, jako je Německo 
a Rakousko. Česká republika 
je ve spoustě věcí limitující. 

 Co s tím?
Jednoznačně by se mělo říci, 
kde chceme stavět a jaký typ 
zástavby. Protože když se pak 
někdo diví, že v průmyslové 
zóně, která existuje v územ-
ním plánu už deset let, chce 
někdo stavět průmyslový 
park, tak je to tristní vizitka.

 Chce Accolade někdo 
koupit?
Občas se někdo objeví. Ale 
naše cesta ještě není u konce. 
Jedním z cílů Accolade je na-
opak si časem velké portfolio 
koupit. Určitě to nebude příš-
tí rok. Ale pracujeme na tom, 
abychom postavili silný fond. 

 Kam vaše skupina smě-
řuje?
Do konce letošního roku pře-
kročíme půl milionu metrů 
čtverečních pronajímatel-
ných ploch. V dlouhodobém 
horizontu chceme vlastnit 
miliony čtverečních metrů. 
Rozhodně ale nechceme sta-
vět spekulativně. Když bude 
poptávka klientů, poroste 
i Accolade. Když poptávka ne-
bude, nikam se nepoženeme.

 Jak váš byznys mění 
rozmach internetového 
obchodování?
Náš sektor se de facto stává 
retailem. Obchodní řetězce 
po světě zavírají tisíce ob-
chodů. Dříve se považovalo 
za prestižní koupit si pěkné 
obchodní centrum. Dnes už 
je na stejné úrovni vlastnit 
distribuční centrum Tchiba 
nebo Amazonu. 

 Průmyslové nemovitosti 
vždy byly u investorů až 
třetí v řadě. Stále to platí?
Faktem je, že nemovitosti 
jsou dnes drahé a jsou z hle-
diska cen na historických 
maximech. Netýká se to ale 
průmyslových realit. Jejich 
maximem bude vyrovnání 
kanceláří a retailu. A to se 
zatím neděje. 

Přesto si myslím, že popel-
kovství našeho sektoru by 
mělo být vymazáno, protože 
pro něj není důvod. Banky 
se navíc na industriál dívají 
velmi pozitivně. Stále je 
možné si půjčit za méně než 
dvě procenta.

 Převážná většina 
investorů přijde 
do České republiky 
kvůli tomu, že už 
jejich developer 
má někde lokalitu 
s územním 
rozhodnutím.
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Pro příští kabinet 
bude nejjednodušší 
nechat daňový 
systém na pokoji. 
Což se nejspíš také 
stane.

Tvář dne 

 Ve čtvrtek padne plomba na 
katastrálním úřadu a majetek 
odpluje někam do daňových rájů. 
To je naprosté selhání státu,
řekl o bytech v Písnici volební 
lídr ČSSD Lubomír Zaorálek 
str. 3
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Nejzbytečnější novela
Je to symbol, řekl ministr vnitra Chovanec. Nepovede to 
k zastavení absurdní evropské směrnice, řekla poslankyně 
ODS Černochová. Pokud zákon neprojde přes Senát, nebu-
de to žádná katastrofa, hlavně že se podařilo rozproudit 
debatu, řekl předseda sněmovního bezpečnostního výboru 
Váňa. Ještě nikdy neschvalovali poslanci tak zbytečnou 
a neužitečnou změnu ústavy. A ještě jsou si toho zjevně 
vědomi! Přesto prošla drtivou většinou 139 hlasů.
 
Pokud senátoři neseženou ve svých ctěných hlavách víc 
rozumu než kolegové z dolní komory, budeme mít v ústavě 
napsáno, že máme právo nosit zbraň. Které tedy stejně 
máme. Základní chyba je v tomto případě v samotném 
principu. Na ústavu se má sahat, když je to nutné pro lepší 
chod státu. Nemají se do ní vpisovat zbytečnosti kvůli 
tomu, abychom vyplázli jazyk na Brusel. Snad se Senát 
zachová jako pojistka tohoto základního principu a ostud- 
ný produkt meteorologického i předvolebního horka hodí 
do koše.
 Martin Čaban

Těžké hledání 
tématu voleb
Šéf hnutí ANO neúnavně 
objíždí republiku, po ruce ale 
nemá nic než mišmaš vizí, 
které se mu zjevují ve snu. 
Volební lídr ČSSD hledá 
kouzlo, které by oranžo-
vou hlávku zelí proměnilo 
ve voňavou růži, ale jaksi 
nenachází. Čím dál víc času 
mu ubírají spolustraníci, 
kteří se vzpírají Lidovému 
domu. A pravice vypadá, 
že před vstupem do finále 
ztratila dech v antibabišov-
ské kampani. Téma, které by 
mohlo zatřást podzimními 
sněmovními volbami, abys 
pohledal.

Migrační krize to nebude, 
jak ukazují výsledky, jichž 
v předvolebních průzku-
mech dosahují uskupení, 
která na ni sázejí. Některé 
parlamentní strany téma 
uprchlíků dotáhnou leda 
tak ke schválení ústavní-
ho zákona, který zaručuje 
právo držet zbraň. Dál ho ale 
rozvíjet nehodlají, migrantů 
se v Česku jaksi nedostává. 
Pomalu utichá i uměle roz- 
dmýchaná debata o (ne)
přijetí eura. Pochopitelně, 
vezmeme-li v úvahu vlažný 

postoj Čechů k Evropské 
unii. Takže zatím se jako 
možné východisko z nedo-
statku přitažlivých voleb-
ních námětů jeví mzdy. A tím 
pádem i daně, jsou to spojité 
nádoby. Navíc je to látka, 
která poskytuje dostatečný 
prostor pro volební sliby.

Strany, které už detailní 
volební programy zveřejnily, 
také v tomto směru slibují 
o sto šest. Platí to o sociál-
ních i občanských demo-
kratech, pozadu nezůstává 

ani TOP 09. Socialisté, kteří 
jako první přišli s novým 
modelem daní z příjmů 
fyzických osob, se sice dost 
sekli, ale už také přispěchali 
s opravou. Nehodlají prý už 
oholit střední třídu, hranici 
daňové progrese v podobě 
32procentní sazby posu-
nuli z původního hrubého 
měsíčního příjmu 50 tisíc 
nakonec až na 80 tisíc korun. 
Tím nejspíš padla i idea, 
že by sociální demokracie 
stejně jako v roce 2002 
mohla volby vyhrát s příbě-
hem nízkopříjmové rodiny, 

která se ve všem všudy může 
spolehnout na stát. 

Hlavní volební heslo ČSSD 
zkrátka chybí. A pokud 
by ho chtěla najít v lákání 
malých podnikatelů, což je 
idea lídra Zaorálka, bude to 
kvůli výrokům šéfa Senátu 
o živnostnících hodně těžké. 
Jaké zvolit hlavní téma, 
zatím patrně neví ani hlavní 
soupeř socialistů hnutí ANO. 
Volební program v daňové 
oblasti by mělo představit 
dnes, o úžasné sliby, stejně 
jako u sociální demokracie, 
v něm jistě nouze nebude. 
Jen výdajový paušál, který 
jako ochutnávku nabídl za-
městnancům Andrej Babiš, 
by přišel státní kasu skoro 
na 20 miliard. 

Snaha ohromit miliar-
dami není před volbami 
nic neobvyklého, slibům 
uvěří ten, kdo uvěřit chce. 
Z volebních programů ale 
plyne, že především pokud 
jde o daně, jsou prakticky 
neslučitelné a pro budoucí 
kabinet bude nejjednodušší 
nechat daňový systém na po-
koji. Což se nejspíš i stane. 
Pokud tedy vládní garnitura 
nebude téměř jednobarevná, 
jak se nám snaží namluvit 
předvolební průzkumy. Ale 
věřte agenturám, když už 
se, až na čestné výjimky, ani 
nenamáhají získat odpo-
vědi od reprezentativního 
vzorku respondentů. O tom 
se dá mluvit jen v případě, 
když jejich počet přesáhne 
tisícovku.

Komentář

Jana Havligerová
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PRÁVĚ V PRODEJI

REFLEX VEZE DO VARŮ VLASTNÍ FILM

JXD 
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n Alternativní skupina 
sklízející úspěchy se 
svými prvními alby 
vydala třetí desku s ná-
zvem Relaxer.

Dušan Kütner

Během pěti let od vydání 
svého velmi ceněného alba An 
Awesome Wave se z nezávislé 
klubové až introvertní kapely 
stali Alt-J tahouny hitparád 
a headlinery festivalů, jako 
tomu ostatně bude i za tři 
týdny na Colours of Ostrava. 
Jejich očekávaná třetí deska 
nese název Relaxer, ale vzdor 
tomu se o žádnou pohodu 
nejedná. Matoucích věcí je ale 
na albu více.

Hned první píseň krátkého 
ani ne čtyřicetiminutového 
alba je temná, zpočátku 
akustická skladba s názvem 
3WW, jejíž název je prý od-
vozen od spojení „three worn 

Nápadití i matoucí Alt-J

Alt-J: Relaxer

Vydal: Infectious Music/Atlantic
Hodnocení: 60 %

BESTSELLERSUNDAY 
TIMES

Psychothriller
Oko za oko, 

ženu za ženu...
Dramatické zvraty 

jako na horské dráze… 
mrazivé a napínavé.

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

262633/381 inzerce

BĚHEM PĚTI LET HVĚZDAMI. Do pozice headlinerů festivalů se 
Alt-J propracovali během pouhých pěti let od vydání debutu.
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words“ – tří nejvyprázdně-
nějších slov, kterými mají být 
v angličtině I love you (Miluji 
tě). Druhá In Cold Blood je 
pak odpíchnutá sugestivní 
kytarová věc, takže album 
začíná po hudební stránce 
více než dobře.

Jenže pak přijde velmi po-
malá, roztahaná a téměř ne-
rozpoznatelná verze tradicio-
nálu House of the Rising Sun, 
která se od proslavené verze 
od The Animals liší asi jako 
dechovka od Nirvany. Po čtvr-
té opět temnější agresivní 

kytarovce Hit Me Like That 
Snare se navíc album zlomí 
a přicházejí výrazně klidnější, 
decentní až dojemné skladby, 
v nichž dostává značný pro-
stor i velký chlapecký kated-
rální sbor, a dokonce i London 
Metropolitan Orchestra. Celé 
album tak končí až chorálově 
majestátním opusem zcela 
odlišným od první poloviny 
desky.

Alt-J jsou nepochybně 
stálým zdrojem neotřelých 
nápadů. Celá novinka ale 
působí přece jen poněkud 
nesourodě, až člověk pře-
mýšlí, zda jde stále o zvukové 
experimenty, nebo o směs 
skladeb postrádajících 
jednotnější identitu. První 
dvě alba to aktuální třetí už 
nepřekonalo.

V Brně se uskuteční 
první festival seriálů

V Brně se příští rok usku-
teční první ročník festivalu 
seriálů nazvaný Serial 
Killer: Best TV Fest Brno. 
Důvodem konání akce je 
trend přesunu pozornosti 
od klasického filmu právě 
k seriálům. V čele festivalu 
stojí proděkanka FAMU 
a nezávislá producentka 
Kamila Zlatušková.

Cenu F. X. Šaldy získá 
Kateřina Svatoňová
Cenu F. X. Šaldy, která se 
udílí za významné dílo 
v oblasti umělecké kritiky, 
letos dostane Kateřina Sva-
toňová za knihu o kamera-
manovi Jaroslavu Kučerovi. 
Autorka v ní zpracovala 
pozůstalost jednoho 
z předních filmařů, spolu-
pracovníka Věry Chytilové, 
Vojtěcha Jasného či Karla 
Kachyni. /čtk/

Krátce



 www.E15.cz | 15 |

Vlastimil Poliačik

Výčet červnových prací 
na vinici není nijak velký, ale 
jsou to práce náročné na um 
i čas.

NA VINICI
Hlavní činností jsou v červ-
nu takzvané zelené práce, 
ty se týkají listí, letorostů 
a zálistků (fazochů) 
na keři. Cílem je keř 
provzdušnit, prosvět-
lit a odlehčit mu. 
„Tyto práce mají 
významný dopad 
na výslednou pro-
dukci hroznů,“ říká 
Jan Stávek ze stejno-
jmenného vinařství 
a popisuje jednu ze 
základních prací: 
„Rostoucí letorosty se 
musejí pravidelně za-
strkovat do již připravené 
drátěnky anebo upevňovat 
k různým oporám, podle 
typu řezu.“ Pak přichází 
na řadu takzvaný podlom. 
„To znamená, že se jalové 
nebo máloplodné letorosty 
vylamují,“ popisuje vinař 
Jakub Šamšula. Zároveň se 
takzvaně osečkuje, což je za-
kracování letorostů. „Keř se 
tak udržuje v požadovaném 
tvaru,“ doplňuje Šamšula. 
Následuje odstraňování 
zálistků (vylamování fazo-

Jedna z nejprestižnějších 
vinařských soutěží u nás se 
nazývá Oenoforum – Czech In-
ternational Wine Competi tion 
– a odehrává se vždy v dru-
hé polovině června. V čem 
spočívá její výjimečnost? Je 
to jedna z mála skutečně me-
zinárodních soutěží v České 
republice, avšak i mezi nimi je 
výjimečná. „Je to jediná soutěž 
v Česku, která je pod patronací 
OIV (Mezinárodní organizace 
pro víno a vinohradnictví se 
sídlem v Paříži). Znamená to, 
že většina hodnotitelů musí 
být z důvodu objektivity ze 
zahraničí. Zároveň pravidla 

a způsob hodnocení jsou 
nastaveny podle norem OIV,“ 
upozorňuje Tibor Nyitray, 
prezident Svazu vinařů, který 
je hlavním pořadatelem fóra. 
Každá soutěž, které OIV udělí 
svůj status, je přísně kont-
rolována. Pokud organizace 
zjistí pochybení, okamžitě je 
patronace odebrána. 

KONFERENCE
Zajímavost této akce spočí-
vá i v tom, že se nejedná jen 
čistě o soutěž, ale každý rok se 
v době hodnocení organizuje 
na různá témata konference 
pro výrobce vín. Letošní téma 

bylo: Cesty k velkým vínům 
– „Víno a dřevo“. „Je velice 
užitečné, když se naši vinaři 
seznámí se zkušenostmi 
s různými technologiemi či 

postupy z ciziny,“ říká Tibor 
Nyitray.

XI. ROČNÍK
Na letošní již XI. ročník bylo 
přihlášeno přes 550 vín od 120 
vinařů. Mírná většina vzorků 
byla z Česka. Z ciziny to byly 
například z Francie, Itálie, 
Německa, Nového Zélandu. 
„Na tento ročník byl přihlášen 
rekordní počet vzorků a záro-
veň byly ve vynikající kvalitě,“ 
říká Nyitray. Status OIV dovo-
luje udělit jen určitý procen-
tuální počet medailí, takže po-
kud jsou vzorky nadprůměrné 
kvality, tak například ty, které 

by podle počtu bodů dosáhly 
na stříbrnou medaili, už žádné 
ocenění nedostanou, proto-
že procentuálně již medaile 
byly vyčerpány na zlatých či 
velkých zlatých místech. A to 
právě podle Nyitraye letos 
nastalo.

Jako důkaz nestrannosti 
soutěže lze vnímat i skuteč-
nost, že letošní tři šampiony 
získali zahraniční vinaři 
– bílé ze Slovenska, červené 
z Bulharska a mladé (2016) 
z Moldavska. „Na druhou stra-
nu první místa v kategoriích 
získala většinou vína z Mora-
vy,“ doplňuje Nyitray.   /pol/

Mezinárodně ceněná vinařská soutěž – Oenoforum

nimi bílá vína, která byla 
téměř rok takzvaně krášlena 
na kvasnicích, to znamená, že 
byla použita metoda sur lie,“ 
říká David Šťastný z vinařství 
Vinné sklepy Valtice – Cha-
teau Valtice. Někteří lahvují 
již červená vína staršího 
ročníku. Většinou však ještě 
zrají v sudech, takže se jen 
kontroluje jejich stav.

JAK DOPADL ČERVEN
Podle Martina Půčka, 
ředitele Svazu vinařů, jsou 
s červnem pěstitelé révy 
vinné v podstatě spokojeni. 
„Teplé počasí (avšak ne nijak 
extrémní) v červnu uspíšilo 
kvetení révy, která odkvetla 
kolem 20. června. Rychlý 
průběh vegetace také uspíšil 
kvetení u hroznů, které vy-
rašily na letorostech později 
z podoček, vlivem jarních 
mrazů. Kvetení proběhlo 
na výbornou. Nyní se neobje-

chů). „Zálistky jsou velmi 
důležité pro vývoj révy, 
takže se odstraňují jen tam, 
kde by příliš zahušťovaly,“ 
upozorňuje Šamšula. Znovu 
se také musejí čistit kmínky 
od letorostů. 

Obava z napadení révy 
chorobou padlí nutí vinaře 
k prevenci. „Za červen 

jsme stříkali 
sírou dvakrát. 
Podruhé 
jsme přidali 
do postřiku 
i látku proti 
plísni pere-
nospoře, pro-

tože začínaly 
být pro tuto 

chorobu pří-
znivé podmín-

ky,“ říká Stávek.
Z květu se během 

června vytvoří již ze-
lené bobule u některých 

odrůd až do velikosti hrášku 
(viz kulaté foto).

VE SKLEPĚ
Většina bílých vín loňského 
ročníku je stočena. Takže 
v tento čas někteří vinaři lah-
vují jen svá exkluzivní vína. 
„V tomto měsíci jsme finali-
zovali lahvování vín z naší 
nejvyšší řady. Jsou mezi 

Vinařský červen: zelené práce 

partner rubriky vinařský fond

vují žádné kalamitní výskyty 
padlí. Perenospora prakticky 
nulová – nejsou srážky. Ty 
ale jsou problémem celkově 
pro révu – nyní na konci 
měsíce začíná réva viditelně 
trpět,“ shrnuje situaci Půček.

food

Teplé počasí podporuje růst 
révy a letorosty rostou velmi 
rychle. Úkolem vinohradníka 
je proto provádět upevně-
ní letorostů do drátěnky 
a v některých vinicích také 
osečkování. Vinohradníci 
v některých lokalitách musejí 
reagovat na sucho. Teplé a su-
ché počasí také vytváří příznivé 
podmínky pro rozvoj padlí révy. 
Ve vinném sklepě probíhá zrání 
vín v dřevěných sudech.

Pavel Pavloušek, profesor  
Mendelovy univerzity v Brně

Akademické  
shrnutí

n V červnu už vinaře plně za-
městnává vinice. Ve sklepě si ještě 
někteří pohrávají s takzvanými 
velkými bílými a červenými víny.
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PERFEKTNÍ  
KONTRAST. 
Holé stromy na po-
zadí jedné z nejvyš-
ších dun na světě 
připomínají malby 
Salvadora Dalího či 
obal desky skupiny 
Muse. Unikátní 
snímky vznikly 
na planině Deadvlei 
mezi dunami pouště 
Sossusvlei v africké 
Namibii.

n Trend starších 
tatínků má nečekané 
dopady na potomstvo. 
Věk matky podle zjiš-
tění nejnovější studie 
nehraje roli.

Jaroslav Bukovský

Odvážní a inteligentní 
muži zapálení pro věc dost 
možná vděčí za svůj úspěch 
doposud netušené příčině. 
A to sice, že se narodili 
svému otci v pozdním věku. 
Svědčí o tom průzkum 
londýnské King’s College 

zveřejněný na odborném 
portálu Translational 
Psychiatry. Ten se zaměřil 
na vztah mezi schopnostmi 
potomků mužského rodu 
a stářím jejich otce.

Výsledek krom zmíně-
ných vlastností odhalil, 
že synové zralých mužů 
jsou nadáni vyšší mírou 
sociální svobody, společen-
ské normy je tak zbytečně 
nebrzdí v jejich intelektu-
álním a profesním rozletu. 
„Je důležité, že můžeme 
zmírnit stigma u starších 
otců,“ uvádí spoluautorka 
studie Magdalena Janec-
ka. O co kratší dobu totiž 

zralí tatínci svým synům 
na tomto světě poskytnou 
svou pomocnou ruku, tím 
hodnotnější genetický 
vklad do nich údajně vloží.

Studie realizovaná cel-
kem na 7800 dvojčatech zá-
roveň hovoří o přímé úměře 
mezi stářím otce a schop-
nostmi syna. Padesátník 
držící v rukách svého právě 
narozeného synka má tak 
podle průzkumu zhruba 
o třetinu větší šanci, že 
jeho potomek bude větší 
geek. Tedy na jedné straně 
jedinec poněkud excent-
ričtější, zato však s větší 
nadějí na to, že své vrstev-

níky jednou nechá profesně 
zírat na svá záda.  

Co více, starý muž navíc 
nemusí být odkázán na vol-
bu starší partnerky, věk 
matky totiž podle studie 
nehraje přinejmenším 
statisticky žádnou roli. Pro-
blém ovšem nastane, pokud 
se šedovlasý tatínek gene-
ticky inkarnuje do potomka 
ženského pohlaví. V tako-
vém případě totiž nehraje 
věk otce ani matky roli 
a dcerka dostává do vínku 
jen negativa starých rodičů. 
Podle studie jde především 
o vyšší riziko autismu 
a schizofrenie. 

Staří otcové plodí úspěšné syny
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NADANÝ JUNIOR. Herec Alec 
Baldwin se stal otcem ve svých 
osmapadesáti letech.
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